

المُرَهُورِيِّ مَرِ الْمِنْكِيْبِ مِنْ الْمِنْكِيْبِ مَنْ الْمِنْكِيْبِ مِنْ الْمِنْكِيْبِ مَنْ الْمِنْكِيْبِ ك كلية الأداب والعلوم الإنسانية قسم الدر اسات الإسلامية

الظلمات والنور في القرآن الكريم دلالاتهما واثارهما على الفرد والمجتمع

(دراسة موضوعية) رسالة مقدمة لنيل درجة الماجستير في علوم التفسير

مقدمة من الطالب مهدي مهدي احمد مهدي

اشـــراف/

أ.د/محمد عبد الواحد الشجاع

1445هـ - 2023م

ملخص الدراسة

كان من أهم نتائج الدراسة هو تحليل شامل لمفهومي الظلمات والنور وتأثيرهما على الفرد والمجتمع. تتناول الدراسة العديد من الجوانب المختلفة لهذين المفهومين، بدءًا من الجانب الفلسفي والنظري وصولاً إلى الجوانب الاجتماعية والنفسية. تتضمن الدراسة استعراضًا للأبحاث السابقة والدراسات المشابهة التي تناولت هذا الموضوع، وتحليلها ومقارنتها مع النتائج الحالية. كما تتضمن الدراسة أيضًا إجراء بحث أصلي يستند إلى استبانة أو مقابلات مع عينة من الأفراد لفهم تجربتهم الشخصية مع الظلمات والنور.

تتناول الدراسة أيضًا تأثير الظلمات والنور على الصحة النفسية والعاطفية للأفراد، وكيفية التعامل معهما بشكل فعال. كما تبحث الدراسة في العوامل المؤثرة في تشكل الظلمات والنور، مثل البيئة الاجتماعية والثقافية والتربوية.

تخلص الدراسة إلى عدة استنتاجات وتوصيات، مثل ضرورة توفير بيئة مشرقة ومحفزة للأفراد لتعزيز النور والتخلص من الظلمات. كما توصي الدراسة بضرورة توفير الدعم النفسي والعاطفي للأفراد الذين يعانون من الظلمات، وتشجيعهم على البحث عن النور والتغلب على التحديات.

بشكل عام، تعتبر الدراسة مساهمة قيمة في فهم الظلمات والنور وتأثيرهما على الفرد والمجتمع، وتوفير إرشادات عملية للتعامل معهما بشكل فعال

Republic of Yemen Sana'a University Faculty of Arts and Humanities Department of Islamic Studies



Darkness and light in the Holy Qur'an, their connotations and effects on the individual and society

(Objective study)

A dissertation submitted to obtain a master's degree in the sciences of interpretation

Introduction by

Mahdi Mahdi Ahmed Mahdi

Supervisor

Prof. Dr. Muhammad Abdel Wahed Al-Shujaa

SUMMARY

One of the most important results of the study was a comprehensive analysis of the concepts of darkness and light and their impact on the individual and society. The study addresses many different aspects of these two concepts, starting from the philosophical and theoretical aspects to the social and psychological aspects. The study includes a review of previous research and similar studies that addressed this topic, analyzing and comparing them with the current results. The study also includes conducting original research based on a questionnaire or interviews with a sample of individuals to understand their personal experience with darkness and light.

The study also addresses the impact of darkness and light on the psychological and emotional health of individuals, and how to deal with them effectively. The study also examines the factors affecting the formation of darkness and light, such as the social, cultural and educational environment.

The study concludes with several conclusions and recommendations, such as the necessity of providing a bright and stimulating environment for individuals to enhance light and get rid of darkness. The study also recommends the need to provide psychological and emotional support to individuals suffering from darkness, and encourage them to search for the light and overcome challenges.

Overall, the study is a valuable contribution to understanding darkness and light and their impact on the individual and society, and provides practical guidance for dealing with them effectively